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1.  Opening     

De voorzitter opent de vergadering, heet iedereen welkom en vraagt aansluitend aandacht voor de door 

de 3 oktober vereniging georganiseerde lezing ter gelegenheid van het Leids Ontzet met het thema 

‘Waterbeheer in Rijnland 1574’. Janus Dousa, heer van Noordwijk, leidde een van de uitvallen op de 

Spanjaarden en werd zodoende een held van het Leids Ontzet. Hij was herkenbaar aan een zeer fraaie 

oorring met drie pareltjes. Verwijzend naar een oorbel die gedragen wordt door een van de huidige 

bestuurders van Rijnland, kondigt de voorzitter aan om deze binnenkort mede namens de voltallige 

VV, een vergelijkbare oorring te zullen overhandigen om daarmee te onderstrepen, dat Rijnland volgens 
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hem toch wel bestempeld mag worden als het mooiste, oudste en beste waterschap van Nederland.    

Er is een bericht van verhindering ontvangen van de heer Jan de Vries (A&B).  

1.a Beëdiging E. Stolk 

De voorzitter van de commissie voor de geloofsbrieven, mevrouw Stoop, verklaart dat de commissie de 

geloofsbrieven van het beoogd VV-lid in orde heeft bevonden.  

De voorzitter verzoekt de heer Stolk naar voren te komen, gaat over tot beëdiging van de heer Stolk en 

leest vervolgens de tekst voor de belofte voor: ‘Ik verklaar dat ik, om tot lid van het algemeen bestuur te 

worden gekozen of benoemd, rechtstreeks nog minnelijk onder welke naam of welk voorwendsel ook, 

aan iemand enige gift of gunst heb gedaan of beloofd. Ik verklaar en beloof dat ik om iets in dit ambt te 

doen of te laten, rechtstreeks nog minnelijk van niemand enig geschenk of enige belofte heb 

aangenomen of zal aannemen en ik beloof dat ik getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal 

nakomen en dat ik mijn plichten als lid van het algemeen bestuur naar eer en geweten zal vervullen’. 

Nadat de heer Stolk dit heeft verklaard en beloofd, wordt hij door de  voorzitter gelukgewenst onder 

applaus van de aanwezigen.  

 

2. Spreekrecht 

Er hebben zich geen insprekers aangemeld. 

 

3.a Overzicht ingekomen stukken   

Er zijn geen ingekomen stukken.  

 

3.b Mededelingen 

De voorzitter heeft een tweetal mededelingen: elk VV-lid is voorzien van een aantal visitekaartjes van 

Rijnland en in verband met overige verplichtingen bestaat de kans dat hij voor het eind van de VV-

vergadering moet afhaken en de vergadering verder wordt voorgezeten door de heer Langeslag.  

De secretaris meldt dat er per 1 oktober 2019 een nieuw hoofd bestuurszaken is aangesteld, te weten 

mevrouw Marleen de Lange, voorheen Strategisch adviseur calamiteitenzorg bij Rijnland.  

 

4. HAMERSTUKKEN 

De voorzitter zegt dat hoewel er bij sommige hamerstukken mogelijk enkele kanttekeningen zullen 

worden geplaatst door de fracties, dit de status van het stuk niet wijzigt in een bespreekstuk.  

 

4.01 Gouda Stevige Stad - houtkoolschets 

De heer Van Oeveren benadrukt namens de VVD dat deze bijlage slechts een houtkoolschets betreft en 

dat deze niet ter besluitvorming voorligt, hoewel deze schets aan de hamerstukken is toegevoegd. De 

VVD gaat er vanuit dat, mocht er een voorstel worden voorgelegd aan de VV, hierin ondubbelzinnig de 

te verwachten kosten zijn vermeld evenals de verantwoordelijkheden van de betrokken partijen (de stad 

Gouda, Rijnland en de inwoners van Gouda).  

De voorzitter zegt dat deze kanttekening zal worden genotuleerd en constateert vervolgens dat de 

houtkoolschets kan worden gehamerd.  

 

4.02 Uitvoeringskrediet Langeraarse Plassen Noordplas 

De heer Blijleven geeft aan dat de A&B-fractie het een fors krediet vindt en dat er bovendien geen 

enkele garantie is dat de doelstellingen in het kader van de KRW hiermee worden behaald. De fractie 

verzoekt het college dan ook de VV te informeren over de monitoring van de KRW-normen.  

Zonder inhoudelijke bespreking en zonder hoofdelijke stemming stelt de VV het besluit vervolgens vast. 

 

4.03 Uitvoeringskrediet E-installatie Katwijk 

Zonder bespreking en zonder hoofdelijke stemming stelt de VV het besluit vast. 

 

4.04 Uitvoeringskrediet Zuiveringskring Leiden Noord – afvalwatertransportgemaal (awtg) 

Engelendaal 

Zonder bespreking en zonder hoofdelijke stemming stelt de VV het besluit vast. 

 

4.05 Actualisatie voorbereidingskrediet Kunstwerken Spaarndammerdijk 

Zonder bespreking en zonder hoofdelijke stemming stelt de VV het besluit vast. 

 

4.06 Actualisatie normenkader 2019 t.b.v. rechtmatigheid(s-controle) 

Zonder bespreking en zonder hoofdelijke stemming stelt de VV het besluit vast. 

 

4.07 Procesvoorstel werving & selectie secretaris-algemeen directeur (SAD) 

De voorzitter vraagt of de vergadering ermee kan instemmen dat namens de VV mevrouw Boomsma en 

de heer Jan de Vries zitting zullen nemen in de selectiecommissie. Hij constateert vervolgens dat de VV 

hiermee zonder bespreking en zonder hoofdelijke stemming akkoord gaat.  
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4.08 Vastellen vergaderschema 2020, 2021 en 2022 

De voorzitter meldt dat het schema 2023 zal worden opgesteld, zodra de schoolvakanties bekend zijn. 

Zonder bespreking en zonder hoofdelijke stemming stelt de VV het besluit vast. 

 

5. BEELDVORMINGSNOTA’S 

Er zijn geen nota’s ingebracht.  

 

 

6. BESLUITVORMINGSNOTA’S  

6.01 Burap 2019 

De voorzitter zegt dat twee van de drie commissies geen behoefte meer hadden aan verdere bespreking. 

Omdat één van de commissies wel hechtte aan bespreking, is de Burap als bespreekstuk geagendeerd.  

Mevrouw Stoop stelt dat de fosfaat terugwinning tot de nodige vertraging aanleiding kan geven. In de 

commissie heeft Rijnland aangegeven de vergunningverlening van Ecophos in het Franse Duinkerken 

lijdzaam te zullen afwachten maar dat dit proces nog wel twee jaar kan duren. Intussen wordt in 

Nederland met diverse andere methoden fosfaat teruggewonnen uit zuiveringsslib. Is het niet raadzaam 

om na te gaan of er meerdere methodes zijn (eventueel via andere waterschappen)?  

De heer Van der Plas dankt voor de heldere rapportage. De fractie wil op enig moment in de nabije 

toekomst een presentatie over deze problematiek zodat er meer inzicht komt in de wijze waarop de 

betrokkenheid van het personeel wordt geregeld, de opbouw van het personeel alsmede de uit- en 

instroom. Graag een toezegging.  

De heer Schols blijft van mening, dat het waterschap te veel hooi op zijn vork neemt waarbij hij tevens 

verwijst naar het personeelstekort. De reactie in de BOD-vergadering heeft de fractie niet gerustgesteld. 

Mevrouw Boomsma memoreert de uitvoerige discussie in de commissie VGW over de stikstofemissie 

en de mogelijkheden van Rijnland om daar iets aan te doen. Zij zou over deze actualiteit graag eens met 

haar mede-VV-leden van gedachten willen wisselen omdat zij wil weten wat hun standpunt is. Ook acht 

zij het raadzaam om überhaupt eens te bespreken hoe de VV met dergelijke actualiteiten, verband 

houdend met stikstofemissie, wil omgaan.  

De heer Knapp sluit zich aan bij de heer Schols: ook de VVD signaleert grote onder investeringen. In 

vervolg op de uitvoerige discussie tijdens de commissievergadering van VGW en het daarop volgende 

fractievoorzittersoverleg over de mogelijkheden om het informatiegehalte van de Burap te verbeteren, 

zou de VVD het waarderen als de hoogheemraad dan wel de voorzitter de VV informeert over de wijze 

waarop dit verzoek kan worden gehonoreerd. De fractie vraagt zich voorts af in hoeverre het realistisch 

wordt geacht dat de onder investeringen de komende jaren worden weggewerkt. De fractie vraagt zich af 

of bestuurlijke wijzigingen met betrekking tot tarieven en de schuldenpositie van Rijnland niet breder 

moeten worden doorgevoerd met het oog op de mate van onder investeringen.  

Mevrouw Dewkalie is van harte bereid om het verzoek van de PvdD inzake de stikstofemissie te 

ondersteunen maar zij vraagt zich wel af wie die kar moet gaan trekken en hoe een dergelijke actualiteit 

moet worden ingevuld. Het lijkt haar goed om nu het voorstel te omarmen om op een later tijdstip te 

bepalen hoe dit het beste kan worden ingevuld. 

De voorzitter constateert vervolgens dat de overige fracties in afwachting van een standpunt van het 

college, hun kruit drooghouden.  

Hoogheemraad Fierens erkent dat de fosfaatterugwinning een moeizaam proces is: bij Ecophos ziet zij 

weinig beweging. Dit komt omdat slib als afval wordt beschouwd en afval de grens niet over mag. Om 

een doorbraak te forceren is de afgelopen weken diverse malen (binnen de GR waarbij dus ook HVC is 

betrokken) overlegd met de GR Slib. Er wordt gekeken naar het eventueel bijstellen van de centrale in 

Duinkerken met de bedoeling de levering enigszins aan te passen waardoor de verwerking kan 

plaatsvinden. Er wordt met Rijkswaterstaat overlegd over de mogelijkheid om toch een vergunning te 

verstrekken. Rijnland werkt vooral samen met de Brabantse waterschappen en het bedrijf ICL, dat zich 

ook bezighoudt met de terugwinning en verwerking van fosfaat. Er is bij wijze van plan B 

overeenstemming met dit bedrijf bereikt voor de tussenfase, maar ICL heeft momenteel problemen met 

het opstarten van de installaties; Rijnland hoopt dat deze van tijdelijke aard zijn. In november zal met de 

GR Slib worden bekeken of er alsnog andere interventies noodzakelijk zijn.  

De voorzitter zegt de VV in november/december weer zal worden bijgepraat.  

Hoogheemraad Van Steensel zegt dat de strategische personeelsplanning binnenkort in een thematische 

VV uitgebreid aan de orde zal komen. Hiermee wordt een reeds eerder gedane toezegging (door 

toenmalig portefeuillehouder Kastelein) ingelost. In de presentatie (agendapunt 10) gaat de 
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portefeuillehouder hierop al kort in. 

Hoogheemraad Kastelein erkent dat Rijnland er inderdaad niet in slaagt om de investeringen allemaal 

tot uitvoering te brengen. De directie onderzoekt de oorzaken en eind 2019 zal deze rapportage gereed 

zijn. Het college heeft nagegaan wat voor 2020 haalbaar is en hoe hoog het investeringsprogramma voor 

de komende vier jaar zou moeten zijn waarbij gekeken wordt naar de organisatie en naar wat past 

binnen de afspraken van het coalitieakkoord. De VV kan zich binnenkort een oordeel vormen op basis 

van de begroting 2020 en het MJP. Inrichting Burap: eind februari 2020 zal de VV worden 

geïnformeerd over de structuurkant van de Burap, mede naar aanleiding van de discussie met VV-lid 

Stolk. Ook wordt aandacht gegeven aan de toetsing van de doelstellingen. De VV is natuurlijk ook zelf 

nadrukkelijk aan zet. Bij de begroting 2020 wordt er per programma een doelstelling opgenomen, 

passend bij het coalitieakkoord en de gemaakte afspraken.  

De voorzitter is het eens met mevrouw Stoop: de PAS-problematiek is urgent en zeer actueel. Hij hoopt 

dat de VV het college de tijd geeft om, mede op basis van het rapport van de commissie Remkes dat 25 

september verschijnt, na te gaan hoe deze problematiek het beste kan worden geagendeerd en 

besproken. Hij zegt toe dat de VV hierover zal worden geïnformeerd. Toezegging.  

Tweede termijn 

De heer Knapp acht het zinvol om de VV te melden dat er tijdens het fractievoorzittersoverleg is 

gesproken over het voorstel om met deze groep, de commissievoorzitters en D&H te overleggen over 

(het structureren van) de Burap-indicatoren. 

De voorzitter benadrukt dat het fractievoorzittersoverleg hem als voorzitter van de VV-vergadering 

slechts informeel kan adviseren. Het is zinvol als bij een overleg ‘en petit comité’ in elk geval de 

verantwoordelijke portefeuillehouders aanschuiven. Het is volgens hem verstandig om op basis van de 

begroting en het MJP het beste moment voor overleg te bepalen. Namens het college is 

portefeuillehouder Kastelein hiervoor het eerste aanspreekpunt. Kortom: het onderwerp komt terug.  

De voorzitter constateert vervolgens dat de VV unaniem akkoord gaat met de Burap.  

6.02 Aanvullend krediet Kock van Leeuwensluis 

De voorzitter vraagt of de nota van toelichting, opgesteld naar aanleiding van de behandeling in de 

commissie, afdoende duidelijkheid heeft verstrekt en zodoende verdere bespreking overbodig maakt.  

De heer Willem de Vries zegt dat er na ontvangst van de toelichting nog intern beraad heeft 

plaatsgevonden en dat de A&B-fractie nu ook instemt met de kredietaanvraag. 

De voorzitter concludeert dat deze derhalve unaniem is goedgekeurd. 

 

6.03 Voorbereidingskrediet inventarisaties Rijnlandse assets 

Hoogheemraad Fierens geeft een korte uitleg bij de nota van wijziging die is opgesteld mede naar 

aanleiding van een aantal technische vragen van met name de VVD. Besloten is om het stuk opnieuw te 

agenderen voor bespreking in de commissie en derhalve te schrappen van de agenda van deze VV. 

De voorzitter concludeert dat de VV hiermee instemt. 

 

 

6.04 Verkoop rioolwaterzuiveringsterrein Woubrugge 

Mevrouw Boomsma zegt dat de fractie van de Partij voor de Dieren instemt met de voorgestelde 

verkoop, maar dat de fractie wel aanvullend een motie wil indienen om het uit 2010 daterende 

verkoopbeleid van Rijnland te actualiseren, mede gezien de diverse maatschappelijke discussies over 

bijvoorbeeld de energietransitie, het komen tot een circulaire economie e.d. Het coalitieakkoord van 

Rijnland biedt voldoende aanknopingspunten om het verkoopbeleid nog eens tegen het licht te houden. 

De portefeuillehouder heeft al aangegeven dit te willen actualiseren maar de PvdD vindt dat bij deze 

exercitie ook de maatschappelijke ontwikkelingen moeten worden meegenomen, evenals de in het 

coalitieakkoord geformuleerde ambities. De motie is medeondertekend door de VVD, Water Natuurlijk, 

de PvdA, Natuurterreinen, de AWP en CU-SGP. 

Hoogheemraad Kastelein veronderstelt dat met unanieme steun vanuit de VV tot de verkoop kan 

worden overgegaan. De toenmalige portefeuillehouder heeft de VV toegezegd dat hij zich zou beraden 

op eventuele aanpassingen van het verkoopbeleid. Mevrouw Boomsma dringt, ook naar het oordeel van 

portefeuillehouder Kastelein, terecht aan op actualisatie van dit beleid, dat inmiddels alweer negen jaar 

ongewijzigd is gebleven. Het college herkent zich volledig in de afwegingen van de ingediende motie, 

de verwijzing naar de maatschappelijke ontwikkelingen en de constatering dat de motie in lijn is met het 

coalitieakkoord. Daarin staat wel nog een bepaalde verkoopopbrengst voor de komende vier jaar van € 4 
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miljoen per jaar. D&H wil dit beleid dan ook voortzetten, maar tegelijkertijd wordt er wel serieus 

nagedacht (indachtig energietransitie en klimaatadaptatie) of Rijnland deze terreinen daadwerkelijk 

moet verkopen. Het college neemt de oproep om het beleid te actualiseren over, waarmee de motie wat 

de portefeuillehouder betreft overbodig is geworden. Er moet nog worden gezocht naar personele ruimte 

binnen de op basis van het coalitieakkoord vastgestelde bestuursagenda voor 2020. Een exacte termijn 

kan de portefeuillehouder nog niet geven maar het beleid wordt wel geactualiseerd. 

De voorzitter vraagt hoe de VV deze toelichting en herhaalde toezegging van de portefeuillehouder 

weegt. 

Mevrouw Stoop vindt het raadzaam om, ook al wordt de motie omarmd, deze toch formeel in stemming 

te brengen en aan te nemen. Ook als extra duwtje gezien het feit dat Rijnland de energiedoelstellingen 

voorlopig nog niet voor de volle 100% kan realiseren. Dus kijk naar alle leegstaande terreinen om na te 

gaan welke mogelijkheden daar zijn voor extra zonnepanelen.  

Mevrouw Boomsma deelt de mening van mevrouw Stoop over het handhaven van de motie: als deze 

wordt aangenomen gaat daarvan een serieus signaal uit richting college.  

Mevrouw Griekspoor ziet in het stuk alleen de vrijvallende netto-verkoopopbrengst. Wordt er door het 

college ook gekeken naar andere locatiegebonden kosten? Indien die er zijn en vrijvallen, wat is daarvan 

dan de nieuwe bestemming? 

Hoogheemraad Kastelein zegt in reactie op mevrouw Griekspoor dat indien er kosten aan verbonden 

zijn, deze bij verkoop logischerwijs vrij zullen vallen. De organisatie heeft in een breder verband zeker 

gekeken naar eventuele vrijvallende kosten. Over de energietransitie zijn afspraken gemaakt (traject en 

benodigde middelen). Er ligt ook een plan van aanpak en dat wijzigt niet door dit voorstel, omdat dit in 

lijn is van het coalitieakkoord. Of de VV de motie alsnog wil indienen, is aan de VV zelf.   

De voorzitter herhaalt dat de inhoud van de motie door het college wordt overgenomen en dat deze 

derhalve niet zou hoeven te worden ingediend, maar hij bespeurt dat er toch waarde wordt gehecht aan 

een formele stemming. Vandaar dat de voorzitter de motie in stemming brengt en vervolgens constateert 

dat deze unaniem wordt aangenomen. Het college voelt zich zodoende ‘unaniem ondersteund in zijn 

ambitie’, aldus de voorzitter.  

6.05 Kostentoedelingsverordening watersysteemheffing Rijnland 2020 

De voorzitter geeft als eerste het woord aan 50PLUS omdat de fractie een amendement wil indienen.  

De heer Schols vat dit vervolgens kort samen. Voorgesteld wordt om de toedeling van de kosten voor 

het watersysteembeheer aan de heffingsplichtige categorieën te wijzigen. Door het terugbrengen van het 

percentage voor ingezetenen (naar 48%) zal het percentage voor zakelijk gerechtigden van ongebouwde 

onroerende zaken die geen natuurterreinen zijn, worden vastgesteld op 6,6%, blijft het percentage voor 

de zakelijke gerechtigden van natuurterreinen ongewijzigd op 0,1%, en worden zakelijk gerechtigden 

van gebouwde onroerende zaken aangeslagen voor 45,3%. 50PLUS is van mening dat het 

profijtbeginsel zwaarder moet wegen dan het solidariteitsbeginsel. Het profijtbeginsel wordt opgebracht 

door ondernemers die ook meer profiteren van een goed functionerend watersysteem. De 

watersysteemheffing dient voor de bekostiging van de waterveiligheid, droge voeten en voldoende en 

schoon oppervlaktewater en 50PLUS stelt dat de economische belangen van de ingelanden daarbij 

zwaarder wegen dan die van de ingezetenen.  

De heer Van Geest zegt dat de Algemene Waterschapspartij zich volledig kan vinden in de 

argumentatie van 50PLUS. Ook de AWP vindt dat de inwoners te veel betalen en dat de vervuilers, die 

het meeste profijt hebben, dus meer zouden moeten gaan betalen. De AWP steunt het amendement.  

De heer Van der Plas vindt het een sympathiek amendement maar had graag gezien dat de 

natuurterreinen hoger zouden worden aangeslagen. De ChristenUnie-SGP zal het amendement niet 

steunen.  

De heer Démoed vindt het niet realistisch om bepaalde groepen een verlaging in het vooruitzicht te 

stellen, mede gezien de grote opgaven waarmee met waterschap wordt geconfronteerd. Het CDA wijst 

erop dat ook inwoners wel degelijk vervuilen en de fractie neemt derhalve afstand van de overwegingen 

zoals aangevoerd door 50PLUS.   

De heer Van Dijk zegt dat Water Natuurlijk het amendement niet ondersteunt. Mede gezien de 

onderbouwing. Er wordt door 50PLUS uitgegaan van een afname van de inwonersdichtheid maar feit is 

dat er ook een stuk Noordzee is toegevoegd.  

De heer Stolk kan zich meestal wel vinden in het verlagen van lasten voor bewoners, maar in dit kader 
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is voor de PvdA een goede kwijtscheldingsregeling essentieel om diegenen die het financieel zwaar 

hebben, tegemoet te komen. Deze verordening blijft een verdelingskwestie over diverse categorieën en 

de PvdA vindt de onderbouwing van het amendement onvoldoende om de kostentoedelingsverordening 

te wijzigen. De PvdA zou een grotere daling voor ingezetenen in principe kunnen begrijpen, maar de 

consequenties van aanpassingen dienen dan vooraf wel duidelijk te zijn en dat is niet het geval bij dit 

amendement. Vandaar dat de PvdA het amendement niet ondersteunt.  

De heer Knapp kan zich vinden in de motivatie van het CDA en de VVD zal het amendement niet 

steunen.  

De heer Blijleven zegt dat ook de A&B-fractie geen steun zal verlenen aan het amendement en verwijst 

daarbij naar de argumenatie van het CDA. 

Hoogheemraad Kastelein zegt dat deze verordening eens per vijf jaar aan de orde komt. Hij vindt het 

verstandig als de discussie aan de hand van objectiviteit wordt gevoerd. In het gevraagde advies van 

Tauw wordt opgemerkt dat de inwonersdichtheid een beetje lager uitkomt door een nauwkeurigere 

schatting en een kleine uitbreiding (stukje Noordzee), maar dat de bevolking binnen het werkgebied van 

Rijnland alleen maar zal toenemen (begroting: + 1% huishoudens). D&H vindt dat op basis van het 

advies van Tauw een evenwichtig voorstel is opgesteld. Het verzoek van de CU-SGP om de juridische 

aspecten van de verordening nog eens goed door te lichten is ingewilligd: Rijnland heeft de eigen 

juristen en die van de UvW geraadpleegd. Men is ervan overtuigd dat het voorstel stand zal houden bij 

de rechter en dat aanpassing van enkele artikelen de modelverordening van de Unie van Waterschappen 

juridisch zou kunnen ondergraven.  

Tweede termijn 

De heer Schols citeert pagina 4 van de besluitnota van D&H: ‘Als gevolg van een groter oppervlakte 

(oppervlaktegrens ligt een stukje verder in de Noordzee) en het nauwkeuriger berekenen van het aantal 

inwoners in 2019, ligt de gemiddelde inwonerdichtheid in 2019 lager dan in 2014’ en – op verzoek van 

de voorzitter en hoogheemraad Kastelein – ook het kopje boven deze passage: ‘1.2 de inwonerdichtheid 

is nauwelijks gewijzigd’. 50PLUS vindt dat deze tekst niets afdoet aan het standpunt dat het 

profijtbeginsel zwaarder dient te wegen dan het solidariteitsbeginsel. Het gaat bovendien om het 

onderhouden van het watersysteem en niet om de vervuiling.  

De heer Van Geest signaleert dat er weliswaar geen steun is voor het amendement op dit moment, maar 

hij vindt het positief dat zowel de PvdA als Water Natuurlijk van mening zijn dat het goed zou zijn om 

te gaan nadenken over een verlaging van de tarieven. Voor de AWP de belangrijkste motivering. Op een 

ander moment, zoals tijdens de begrotingsbehandeling, kan dit onderwerp weer worden aangekaart.  

De heer Démoed zegt dat het CDA veelal voorstander is van een verlaging van tarieven, maar indachtig 

het ambiteuze coalitieakkoord is dat niet realistisch. Tenzij meteen wordt aangegeven wat daarvan de 

gevolgen zijn. Inwoners en bedrijven zullen het niet waarderen als Rijnland door mindere opbrengsten 

bepaalde projecten zal moeten schrappen. 

De voorzitter beklemtoont dat nadrukkelijk alleen de verdeling van de kosten onder dit agendapunt valt 

en niet de hoogte van de tarieven.  

De voorzitter vraagt vervolgens welke fracties het amendement ondersteunen en concludeert dat dit 

50PLUS en de AWP zijn, waarmee het amendement is verworpen. Daarna vraagt hij de VV welke 

fracties het voorliggende voorstel van D&H steunen. 

De heer Roorda memoreert zijn verzoek om een apart voorstel toe te voegen ten aanzien van het punt 

van de heffing, invordering en verkiezingskosten gezien de beleidsruimte voor het algemeen bestuur op 

dit vlak. Dit verzoek is ingewilligd en er wordt nu gemotiveerd waarom er gekozen wordt voor de 

rechtstreekse toerekening in plaats van de kostentoedeling volgend uit de vastgestelde percentages. De 

benodigde registratie vergt extra middelen en de ChristenUnie-SGP had dan ook een financiele 

onderbouwing verwacht (gevolgen voor de heffingscategorieen), maar die onderbouwing ontbreekt. 

Portefeuillehouder Kastelein zegt dat de besluiten inderdaad sec financieel hadden kunnen worden 

onderbouwd.  Desgevraagd zegt de heer H. de Jong (concerncontrol) dat er een berekening is gemaakt 

op basis van de verkiezingskosten en de voorgestelde situatie. Twee verschillende systematieken leiden 

niet tot extra uitvoeringslasten.  

De voorzitter vraagt daarop of de VV kan instemmen met het verder bij wijze van nota van wijziging, 

maar niet verder, gewijzigde voorstel. De voorzitter constateert vervolgens dat de VV unaniem akkoord 

gaat. 
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6.06 Vaststellen namen en taakvelden commissies 

De voorzitter zegt dat het fractievoorzittersoverleg slechts informeel is gepolst over het D&H-voorstel. 

Mevrouw Stoop geeft aan dat de afvaardiging van Natuurterreinen als volgt moet worden aangepast: in 

de commissie Voldoende Water en Waterkwaliteit zal de heer Van Venetië plaatsnemen, in de 

commissie Waterveiligheid en Waterketen zij zelf. 

Daarop constateert de voorzitter dat de VV unaniem akkoord gaat met de diverse voorstellen in het 

besluit, inclusief de aanpaste vertegenwoordiging in de commissies. 

 

 

7. NOTULEN van de VV-vergadering 3 juli 2019 en de toezeggingenlijst 

Redactioneel: het verslag wordt ongewijzigd vastgesteld. Toezeggingen: deze lijst wordt conform 

vastgesteld.  

 

8 RONDVRAAG 

De heer Van Dijk signaleert  dat  HVC de afgelopen weken veelvuldig in het nieuws is in relatie tot het 

Afval Energie Bedrijf (AEB) Amsterdam. Hij vindt dat een besluit van de Amsterdamse gemeenteraad 

niet tot negatieve gevolgen mag leiden voor de ingezetenen van Rijnland. De financiële situatie van 

AEB is  zijns inziens niet bepaald florissant te noemen en de fractie gaat er dan ook expliciet vanuit dat 

het college ‘erbovenop zit’. De heer Van Dijk wil weten of het college het met hem eens is dat een 

eventuele overname van AEB door HVC geen negatieve gevolgen mag hebben voor de Rijnlandse 

ingezetenen.  

Mevrouw Stoop kan zich voorstellen dat een door haar doorgestuurd artikel over een onderzoek naar de 

belevingswaarde van vijvers voor burgers, als inspiratiebron zou kunnen dienen voor Rijnland om 

burgers te betrekken bij stedelijk waterbeheer.  

De heer Roorda wijst op een artikel uit het Nederlands Dagblad van 19 september 2019 over een 

project van waterschap Vechtstromen waarbij een slimmere gelijkmatige toevoer van afvalwater moet 

leiden tot een beter eindresultaat: schoner afvalwater met minder microverontreinigingen 

(medicijnresten, landbouwgif en hormonen). Hij vraagt of Rijnland hiervan op de hoogte is, of Rijnland 

‘ook al zo slim is’ en zo niet, of het dan niet zinvol is om contact op te nemen met Emmen. 

De heer Van der Kaap zegt dat alle mensen natuurlijk dieren zijn, maar dat mevrouw Boomsma en 

hijzelf in de VV zitting hebben namens de Partij voor de Dieren en niet, zoals op de naambordjes is 

vermeld, de Partij van de Dieren. 

De voorzitter had dit ook gesignaleerd en zegt dat de bordjes al worden aangepast. Hij biedt zijn 

verontschuldigingen aan voor deze foute benaming.  

De heer Van der Kaap heeft portefeuillehouder Von Faber een artikel gestuurd over het inzetten van de 

driehoeksmossel in Zoetermeer voor de bestrijding van blauwalg. Hij zou hierover op een later tijdstip 

eens van gedachten willen wisselen. 

Hoogheemraad Fierens zegt dat het college en met name zij zelf als portefeuillehouder de 

ontwikkelingen over AEB nauwlettend en kritisch volgen. Rijnland heeft de recente 

aandeelhoudersvergadering bijgewoond en de portefeuillehouder verzekert de VV dat Rijnland ‘ieder 

woord tien keer en ook nog eens ondersteboven leest’ en zich ook als zodanig opstelt in de GR Slib. 

Overigens heeft HVC deze middag een persbericht opgesteld. Tijdens de aandeelhoudersvergadering is 

afgesproken om terughoudend te zijn met al het nieuws, temeer omdat te veel berichtgeving de 

voortgang kan hinderen. Het persbericht zal aan de VV worden toegestuurd, waarbij ze opmerkt dat dit 

persbericht van HVC (als zijnde woordvoerder) ‘wat optimistischer van toon is dan wij als college zijn 

in deze affaire’. Zij vindt het verstandig om deze kleuring aan het persbericht toe te voegen.  

Afvalwater en rioolwater: hoogheemraad Fierens kent het artikel niet, dat zij overigens graag ontvangt, 

maar zij is wel op de hoogte van deze werkwijze. Zij zegt dat er zeer veel experimenten en innovaties 

lopen om op dit vlak vooruitgang te boeken.  

De voorzitter voegt eraan toe dat de waterschappen intensief samenwerken en dat kennisontwikkeling 

ook via de STOWA plaatsvindt. Hij oppert om eens een bijeenkomst te beleggen voor de VV over de 

kennisontwikkeling ‘in het waterschapswereldje’, waarbij dan dus ook alle lopende experimenten aan 

bod kunnen komen. 

Hoogheemraad Von Faber neemt de suggestie van mevrouw Stoop (inspiratiebron) van harte over. De 

afdeling communicatie van Rijnland verzamelt overigens standaard alle artikelen die van belang kunnen 

zijn. Ook het mailtje over de driehoeksmossel zal de portefeuillehouder nader bestuderen.  
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9 Presentatie ‘Aanpak waterketen’ 

Door middel van een uitgebreide presentatie, die als bijlage bij de agendastukken was gevoegd, 

informeert hoogheemraad Fierens de verenigde vergadering over de aanpak van haar portefeuille 

waterketen, energietransitie en circulariteit.  

 

Kanttekeningen/vragen vanuit de VV 

In reactie op een eerdere vraag van de heer Roorda meldt hoogheemraad Fierens dat er een pilot loopt 

over riool- en afvalwater in Leiden Noord waar de eerste medicijnverwijderaar wordt gerealiseerd.  

De heer Schols neemt aan dat de bezinkingstanks worden geamoveerd bij de installatie Alphen Noord.  

Dat klopt, aldus hoogheemraad Fierens. Op die locatie staan nog oude, lege tanks. Zij wil de situatie in 

beeld brengen, maar over het tijdstip waarop de werkzaamheden moeten worden uitgevoerd, moet nog 

een besluit worden genomen.  

Mevrouw Waterlander dankt mevrouw Fierens voor de presentatie van de vele mooie plannen en wenst 

de hoogheemraad veel succes bij de realisatie daarvan. Cluster II: het lijkt het CDA zinvol om al in een 

vroeg stadium na te denken over het bij zuiveringsslib vrijkomende methaan (benutten voor de eigen 

energieopwekking; op enige termijn transitie naar eigen duurzame energie, zoals zon en wind, waarop 

de eigen installaties kunnen draaien zodat methaan aan bedrijven kan worden verkocht die hiervan LNG 

willen maken). Diverse bedrijven hebben belangstelling voor het vloeibaar maken van biogas om 

zodoende de energietransitie voor schepen en het zware wegtransport te maken nu deze sectoren 

vooralsnog niet over kunnen op elektra.  

Mevrouw Willemse dankt de hoogheemraad voor het mooie inzicht in de portefeuille: de presentatie 

was zeker voor de nieuwkomers zeer verhelderend. Ook de vlogs van de hoogheemraad worden door 

haar zeer gewaardeerd en tevens vindt mevrouw Willemse de passie en bevlogenheid van de 

hoogheemraad zeer inspirerend.  

Ook mevrouw Boomsma vindt ‘als oud VV-lid’ de presentatie zeer nuttig en inzichtelijk. De beluchting 

vergt veel energie maar hoogheemraad Fierens gaf aan dat Rijnland al blij is als deze installaties 

überhaupt functioneren. De PvdD vraagt zich af of de ambities met betrekking tot energiebesparing niet 

in het gedrang komen door de energie slurpende beluchting. Tevens wil mevrouw Boomsma weten of 

Rijnland het zich kan veroorloven om aan de voorkant dergelijke duidelijke kaders te stellen waar het de 

energieopwekking betreft (als omgeschreven door de portefeuillehouder) en zij vraagt zich af of er echt 

al kaders zijn vastgesteld (of zijn deze nog ter bespreking?).  

Hoogheemraad Fierens zegt dat deze ‘kaders’ zijn ontstaan tijdens een debat over de energietransitie en 

bij wijze van haakje zijn gebruikt. Er wordt met de VV een BOB-proces ingezet vanaf een blanco 

uitgangspunt. Overigens werken natuurlijk veel installaties naar behoren, anders was de 68% nimmer 

behaald, maar er zijn wel tegenvallers (zie de duurzame beluchting Velsen die men maar niet aan de 

praat kreeg waardoor moest worden teruggevallen op een minder energiezuinige variant).  

Hoogheemraad Fierens gaf aan dat de bezinkbakken in een aantal ‘oude meuk-installaties’ worden 

gemoveerd, aldus de heer Van der Plas. Er wordt gewerkt aan een businessplan voor Waarderpolder en 

hij vraagt zich af of in het kader van de circulariteit de grondstoffen uit onderdelen die gesloopt worden,  

niet in de Waarderpolder kunnen worden gebruikt.   

De voorzitter vindt dit een origineel voorstel. 

De heer Hermans dankt de hoogheemraad voor de mooie presentatie. Hij wil weten wat de stand van 

zaken is van de indertijd vastgestelde notitie over energietransitie en wat de leerpunten zijn, ook met het 

oog op de toekomst. Hij krijgt de indruk dat de portefeuillehouder weer van voren af aan begint, terwijl 

er toch al een visie ligt. 

Mevrouw Corbey dankt voor het fraaie overzicht. Zij vraagt wanneer Rijnland bij benadering denkt uit 

te komen op 100% schoon water. Idem dito: wanneer wordt het omslagpunt van correctief naar 

preventief bereikt? Wordt dit per cluster bepaald? Fosfaat: de PvdA vindt de ontwikkelingen in 

Duinkerken niet geruststellend. Het betreft een vieze dure slibverbrandingsfabriek en ook het transport 

is een negatieve factor. Is het niet mogelijk om de fosfaatterugwinning op de awzi zelf te realiseren? In 

Duitsland wordt amper gesleept met slib. Als Duinkerken niet wordt benut, blijven er veel positieve 

producten over (fosfaat wordt teruggewonnen en wordt er veel geld bespaard).  

Hoogheemraad Fierens zegt dat nog niet is besloten om ‘de oude meuk’ weg te halen. Daar waar 

Rijnland materialen kan hergebruiken, gebeurt dat ook volgens het standaardbeleid. Bij het aanstaande 

BOB-traject zullen het oude beleid zoals vastgesteld door de oude VV en nieuwe beleid van de zittende 
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VV ‘als het ware fuseren’. Duinkerken: de kanttekeningen van de PvdA zal de hoogheemraad 

meenemen. Toezegging  

Er wordt al gewerkt aan een plan B met een installatie in Nederland (die nog niet op gang lijkt te 

komen) en een aantal andere innovaties, zodat er een einde kan komen aan het transport van slib. 68% 

naar 100%: de hoogheemraad zegt dat het voorliggende plan 10 jaar vooruit bestrijkt. Voor 2020 wordt 

bij wijze van indicatie uitgegaan van 75%. Hopelijk ligt dat percentage aan het eind van de 

zittingstermijn over vier jaar op 85-90%. Maar 100% lijkt haalbaar over tien jaar. Er wordt momenteel 

gewerkt aan een notitie over correctief onderhoud en risico gestuurd preventief onderhoud. Van alle 

onderwerpen die zijn gepresenteerd, kan de VV vervolgnotities tegemoet zien met de verdere 

uitwerking.  

Mevrouw Dewkalie is zeer content met de presentatie en verheugt zich dan ook op het BOB-proces. Op 

welke wijze denkt de hoogheemraad de bewoners, instellingen, organisaties e.d. te gaan betrekken bij 

het proces en het BOB-verhaal? 

Mevrouw Stoop vraagt naar de stand van zaken van de pilot waarbij geprobeerd wordt om slib met 

andere druk en temperaturen te bewerken om zodoende gas van Groninger kwaliteit te verkrijgen. 

De heer Van Dijk vraagt zich af of tijdelijk hergebruik van leegstaande assets wordt overwogen.  

Hoogheemraad Fierens zegt dat een aanstaand bezoek aan Haarlem Waarderpolder bij Rijnland-

medewerker Peter van der Haven onvermijdelijk allerlei ‘out-of-the box’ suggesties zal ontlokken, in 

aanvulling op allerlei ideeën die er al leven.  

De voorzitter antwoordt in reactie op de vraag over superkritisch vergassen, dat hierover in november 

meer duidelijk wordt. 

Hoogheemraad Fierens is nog aan het nadenken over hoe bijvoorbeeld de inwoners bij de BOB-

processen betrokken kunnen worden. Zij denkt niet alleen aan thema’s als medicijnresten maar ook aan 

make-up. Overigens vindt zij de vele bestuurlijke overleggen uitermate zinvol. De vlogs ziet zij als een 

goede mogelijkheid om mensen zicht te bieden op wat er gebeurt.  

De heer Roorda is eveneens zeer positief over de presentatie. Hij vindt dat er optimaal moet worden 

geanticipeerd op technologie die nog niet bekend is, gezien de snelle ontwikkelingen. Een awzi wordt 

voor de lange termijn gebouwd. Is een dergelijke installatie adaptief te ontwerpen zodat deze op 

toekomstige ontwikkelingen, waarvan vrijwel vaststaat dat die daadwerkelijk aanstaande zijn, kan 

worden aangepast? Uit de presentatie maakt hij voorts op dat er steeds verder wordt opgeschaald naar 

grotere volumes en capaciteit, maar dat het aantal installaties wordt afgebouwd. Gaat deze 

efficiencygerichte aanpak niet ten koste van de flexibiliteit? Wat zijn de voor- en nadelen van de 

gekozen insteek? 

Hoogheemraad Fierens zegt dat er in het kader van de studie ‘Het Groene Hart’ onlangs werd 

gedebatteerd over het vinden van de goede schaal in relatie tot centraliseren versus decentraliseren. In 

deze discussie blijken ook diverse emoties een rol te spelen. Zij heeft Arcadis op 25 september verzocht 

om ‘meer tekst’. Persoonlijk is zij geen voorstander van opschalen om het opschalen, maar een vierde 

trap (medicijnverwijderaars) vergt wel een bepaalde schaal gezien de hoge kosten. De VV zal 

binnenkort een besluit moeten nemen, maar het is waar dat er sprake is van een bepaalde mate van 

spanning tussen de diverse opties. Spoedige besluitvorming is nodig, mede met het oog op de 

investeringen. 

Mevrouw Willemse stelt, omdat Rijnland steeds integraler wil gaan werken, van de hoogheemraden 

wordt verwacht dat zij in toenemende mate ook op de hoogte zijn van elkaars werkterrein en rekening 

houden met de nieuwe ontwikkelingen en input van bewoners, andere waterschappen e.d. Rijnland 

beschikt over zeer veel eigen kennis en de A&B-fractie hoopt dat de hoogheemraad ook terug kan vallen 

op de Unie van Waterschappen. Hoe denkt de hoogheemraad deze overdaad aan informatie te 

verstouwen en filteren en wie kan haar daarbij helpen/ondersteunen?  

Tijdens de presentatie werd naar de bijenkorven bij de awzi’s verwezen. Mevrouw Waterlander vraagt 

zich af of met die honing de zichtbaarheid en ‘het groene hart van Rijnland’ richting ingezetenen niet 

zou kunnen worden benadrukt, ervan uitgaande dat de honing van Rijnland is. 

Mevrouw Boomsma mistte in de presentatie als ‘overkoepeld geheel’ de behaalde resultaten met het 

project ‘Toekomst van de organisatie van het zuiveringsbeheer’ toen ruimschoots in de VV werd 

stilgestaan bij de diverse maatschappelijke trends en ontwikkelingen met betrekking tot het aftakken van 

het systeem, de visie op kleinschaligere zuiveringsinstallaties, initiatieven van derden met betrekking tot 

de terugwinning van grondstoffen e.d. Op welke manier is deze input van bovenbedoelde visie 
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meegenomen in de planvorming? 

Hoogheemraad Fierens zegt dat zij zowel extern als intern wordt gevoed met informatie (onder andere 

door haar netwerk) en dat zij uiteraard informatie filtert waardoor niet alle aspecten kunnen worden of 

zijn meegenomen. De energienota van 2016 en de waterketenstrategie zijn impliciet verwerkt. In het 

coalitieakkoord is vermeld dat de grondstoffenfabriek de komende vier jaar nog niet kan worden 

gerealiseerd, vandaar dat zij daarover terughoudend is geweest (ook omdat er nu eenmaal keuzes 

moeten worden gemaakt in onderwerpen voor een presentatie) en er vooral aandacht is besteed aan een 

minder aantrekkelijk onderwerp: het noodzakelijke onderhoud. Honing: de hoogheemraad weet niet wie 

de eigenaar is van de honing, maar zij vindt het voorstel van mevrouw Waterlander de moeite waard (en 

zal dit op aangeven van de voorzitter aankaarten in haar vlog). Toezegging.  

Afrondend bedankt de voorzitter hoogheemraad Fierens voor de presentatie.  

10 Presentatie ‘Rijnland, een hoogheemraadschap dat met de tijd meegaat’ 

De voorzitter meldt dat na afloop van de presentatie van hoogheemraad Van Steensel over enkele 

specifieke onderdelen van haar portefeuille, zoals waterveiligheid, de heer Van der Kooij (trekker van 

de digitale transformatie) een korte introductie verzorgt op één thema waarop aansluitend zal worden 

ingezoomd. De presentatie van hoogheemraad Van Steensel is meegestuurd met de vergaderstukken.  

 

Kanttekeningen vanuit de VV: 

De voorzitter benadrukt dat er over het strategisch personeelsbeleid een aparte bijeenkomst wordt 

belegd, zodat vragen daarover dan ook beter tot die bijeenkomst kunnen worden opgespaard. 

De heer Van Oeveren is het na afloop van de presentatie eens met hoogheemraad Van Steensel: haar 

portefeuille is uitermate divers. De Klimaatbestendige Stad typeert hij, in tegenstelling tot mevrouw Van 

Steensel, niet zozeer als een ‘lege doos’ maar veeleer als een doos van Pandora. Het is zeer aannemelijk 

dat Rijnland vanwege de gedegen ervaring en deskundigheid door de buitenwereld primair wordt gezien 

als dé instantie om de negatieve gevolgen van de klimaatveranderingen (zoals hoosbuien) het hoofd te 

bieden. Hij bepleit dan ook een sterke samenwerking met de diverse steden, ook waar het de verdeling 

van de kosten betreft.  

De heer Roorda dankt de hoogheemraad voor de heldere presentatie. Hij heeft een vraag over de 

secundaire waterkeringen: klopt het dat Rijnland een programma uitvoert waarbij in 2030 wordt voldaan 

aan de normen van 2012? Zo ja, de vraag, of daarin is meegenomen dat er tussentijds aanscherping van 

normeringen zijn doorgevoerd en als dat het geval is, hoe deze dan in het programma zijn ingebed. 

Mevrouw Corbey dankt de hoogheemraad voor de interessante inkijk in haar portefeuille. 

Klimaatbestendige Stad: op de website van Rijnland kan men doorklikken naar de klimaatatlas en de 

daarmee samenhangende apps. Zij stelt dan ook dat de door hoogheemraad Van Steensel genoemde box 

‘helemaal niet zo leeg is’: er is immers al heel veel materiaal voorhanden. Men kan zelfs op buurtniveau 

nagaan waar met name sprake is van overlast. Personeelsbeleid: mevrouw Corbey heeft de indruk dat 

sommige zaken bij Rijnland ‘wel erg omslachtig en uitgebreid gaan en dat er heel lang over nagedacht 

wordt en dat alles heel veel tijd in beslag neemt’. Als voorbeelden noemt zij de procedure om een 

nieuwe directeur te werven en de tijd die het nemen van een nieuw peilbesluit vergt. Zij vindt het 

raadzaam om ook eens kritisch naar het proces te kijken of versnellingen door te voeren, zodat er met 

meer elan en vitaliteit gewerkt kan worden: te lange processen kunnen vitaliteit immers doodslaan.  

De voorzitter wijst erop dat, waar het deze laatste kanttekening betreft, er geen link is met het 

personeel, maar veeleer met de afgesproken regels. De VV wil graag zelf betrokken worden bij het 

aantrekken van een nieuwe SAD en daarvoor is een zorgvuldige procedure opgesteld. Hij onderstreept 

dat ‘de ambtelijke organisatie zich uiteindelijk richt naar onze regels’. Kortom: de VV stuurt zelf veel 

aan. 

Hoogheemraad Van Steensel vervolgt haar beantwoording: waar het de Klimaatbestendige Stad betreft, 

zijn de kaders en randvoorwaarden niet alleen altijd gelieerd aan de kerntaken van Rijnland maar ook 

aan de wettelijke taken en bevoegdheden. Maar ze stelt de VVD gerust: zij noemt zichzelf niet het type 

dat zich in een situatie laat rommelen die Rijnland ineens veel geld kan gaan kosten. Gemeenten zijn de 

regievoerders, maar het is in het belang van het waterschap om vanaf het begin van trajecten de eigen 

adviseurs te kunnen inbrengen. De medewerkers van Rijnland zijn zich goed bewust van hun grenzen en 

zij passeren die dan ook niet zomaar. Normering: met de dijken was Rijnland bezig met de normering 

naar 2012. In 2023 komt er een nieuw landelijk veiligheidsbeeld en mogelijk worden dan ook de 
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normeringen uit 2012 aangepast (nieuwe klimaatscenario’s, bijvoorbeeld). Rijnland houdt daarmee al 

rekening en het valt te verwachten dat alle keringen in 2030 voldoen aan de normeringen die dan 

waarschijnlijk van toepassing zijn. De hoogheemraad is zelf enigszins bekend met de Klimaatatlas en de 

diverse apps, maar wijst erop dat een aantal deskundige medewerkers van het waterschap ‘de inhoud 

ervan kan dromen’. De hoogheemraad prijst zich gelukkig met een ploeg bevlogen ondersteuners en de 

samenwerking met hoogheemraad Kastelein met betrekking tot het thema klimaat. Beide 

hoogheemraden bereiden gezamenlijk de behandeling in de VV voor van de integrale onderwerpen als 

de Omgevingswet en de Klimaatbestendige stad (en buitengebieden).  

Mevrouw Boomsma vraagt of er, buiten het bouwen aan de dijken, wordt nagedacht over het inzetten 

van natuurontwikkeling ten behoeve van veiligheid (‘building with nature’). De PvdD verwijst naar de 

steeds sneller stijgende zeespiegel en de toename van neerslag.  

Mevrouw Dewkalie dankt de hoogheemraad voor de mooie presentatie en wil weten op welke wijze 

Rijnland probeert om jong technisch personeel aan zich te binden. Diversiteit is hierbij wat haar betreft 

ook een aandachtspunt. Hoe kan Rijnland hierbij andere partners (zoals Schieland Krimpenerwaard) 

betrekken)? 

De voorzitter wijst de VV erop dat dit onderwerp op een later moment nog aan de orde zal komen. 

Rijnland betrekt bij het versterken van dijken en keringen niet alleen de natuur maar ook de 

omwonenden, aldus hoogheemraad Van Steensel. Door het aangroeien van riet te faciliteren, versterkt 

en herstelt het land zichzelf, bijvoorbeeld. Rijnland benut alle mogelijkheden om technisch personeel 

aan te trekken, benadert potentiële kandidaten actief en breidt traineeships ook uit. Voor diversiteit 

wordt inmiddels gebruik gemaakt van een plan en de streefgetallen worden behaald.  

De voorzitter dankt hierop hoogheemraad Van Steensel  voor de presentatie en de beantwoording van 

de vragen.  

11 Sluiting 

De voorzitter sluit vervolgens het formele deel van de VV-vergadering om 16.05 uur af.  
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